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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.
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 (Урыўкі  з верша)
Беларусь мая, сонца,
Дарагая і родная маці!
На якіх раздарожжах
Згубіла ты шчасце сваё?
Ці удасца хоць дзецям
Шчаслівага дня дачакаці
Пасля мужнасці гэткай,
Пасля столькіх крывавых баёў?

Край сагнуўся ў спіне,
Край баіцца размовы пра волю,
Край згубіў сваю мову
І матчынай песні напеў...
Нельга верыць у Бога,
Калі ён такое дазволіў,
Цяжка верыць у люд свой,
Калі ён такое сцярпеў.

Беларусь, прачынайся!
Я цябе абуджаю!
Ты павінна прачнуцца,
Не прасці сваё шчасце ўначы,
Я гукаю цябе,
Дарагая, святая!
Адкажы ж, мая родная,
Не маўчы!..

Паміраю і веру: 
Калісьці над светлымі водамі,
Над свабоднай зямлёю
І над Белаю Руссю маёй
Шчасце сонцам заззяе,
І слава нашчадка свабоднага
Мае раны загоіць
Гаючай жывою вадой.

У.Караткевіч.

Паўлюк Багрым

Бацькоўскі сход у гімназіі 
30-га кастрычніка прайшоў на 
найвышэйшым узроўні. Цікава, 
змястоўна, з агеньчыкам па-
дышла да арганізацыі сходу 
адміністрацыя гімназіі. Даклад 
псіхолага суправаджаўся пака-
зам тэзісаў на вялікім экране. А 
як парадавалі дзеці сваім кан-
цэртам! Адным словам – супер.

Супер, каб не адно але... За 
ўсё амаль паўтарагадзіннае 
афіцыйнае і святочнае мерапры-
емства ў сценах гімназіі не пра-
гучала ніводнага роднага сло-
ва. Ні – вод – на – га!!! Як даклад 
псіхолага, так і ўсе нумары дзе-
так былі выключна на расейскай 
мове. Куды ж дзелася першая 
тытульная афіцыйная мова? Яе 
што, наогул не існуе ў Беларусі? 
Мо, і такога народу няма – бела-
русы, нехта пажартаваў ды ўсё? А 
ёсць, па выразу адной, думаецца, 
паўадукаванай асобы, “рускія, 
але са знакам якасці”. Ды не, яшчэ 
Купала заявіў у поўны голас: “Я – 
мужык-беларус...”. Няхай таго бе-
ларуса ўпарта не хоча заўважаць 
спадар Лукашэнка, але баль-
шыня людзей у свеце ведае да-
кладна, што існуе старажытная 
беларуская культура, аснову 
якой складае беларуская мова. 
Што ж не дазваляе загучаць ёй 
на поўны голас наогул у нашым 
грамадстве і, у прыватнасці, у 
нашай гімназіі. Ды што там на 
поўны голас, няхай бы вучні 
хоць упаўголаса спелі “Мама, 
маці, матуля, дарагая мая...”. А 
то складаецца ўражанне, што ні 
песень беларускіх няма ў нас ні 
пра маці, ні пра тату, ні вершаў. 
Нібыта ў жыцці спраўджваюцца 

словы таго ж напаўадукаванага 
персанажу, што на беларускай 
мове нельга выказаць нічога вы-
датнага. 

А мне здаецца, што не даз-
валяе роднай мове загучаць 
у сценах гімназіі традыцыйна-
абыякавы падыход адміністрацыі 
гімназіі, якая і падбірала рэпер-
туар да канцэрта. Бо няма ў той 
адміністрацыі Беларусаў, люд-
зей, якім баліць за роднае. Бо 
калі рэпертуар падбіралі самі 
дзеткі, трэба было б іх мякка 
паправіць, крыху скарэктаваць, 
сказаўшы, што яны не маюць 
права абыходзіцца без вялікай і 
магутнай беларускай мовы ні на 
адным мерапрыемстве.  

Адмаўляцца ў працэсе вы-
хавання ад беларускай мовы – 
значыць свядома звужваць для 
дзетак іх поле будучай дзейнасці. 
Гэта значыць адлучаць іх ад 
сілкавання энергіяй, што нясе 
магутны род кожнага чалаве-
ка, які тысячагоддзямі жыве на 
беларускай зямлі. Гэта значыць 
падсякаць карані, якімі яны яшчэ 
кволенька чапляюцца за гле-
бу, каб знайсці сабе апірышча ў 
жыцці. Пазбавіць дзіцячыя вусны 
слоў, што жылі тут да нас вякамі 
ў вуснах нашых продкаў – ці не 
ёсць гэта кара Божая? Але чаму 
ад гэтага павінны пакутваць 
дзеці, чыя віна толькі ў тым, што 
яны перанімаюць паводзіны да-
рослых?

Так ці інакш, але адміністрацыя 
гімназіі робіць вялізную памыл-
ку, перавеўшы працэс выхавання 
выключна на расейскую мову. Як 
бы ні стараліся ўкласці яе кожна-
му вучню ў ягоныя вусны – гэта 

ўсё ж замежная мова для нашых 
дзетак. Няхай яны ёй авалода-
юць больш-менш дасканала, але 
роднай мовай ад гэтага яна для 
іх не стане. Руская мова ў вуснах 
беларуса – усяго толькі адзін з 
паўсотні дыялектаў расейскай 
мовы, і пры гэтым не самы ўдалы. 
(Каб пазбавіцца ад “дзекання” і 
“цекання” многім такім “белару-
сам”, уключаючы Прэзідэнта, хоць 
ты пластычную аперацыю на язы-
ку зрабі!) Дарэчы, дзеля  засва-
ення расейскай мовы не трэба 
рабіць вялікіх намаганняў. Про-
ста ўключы радыё ці тэлевізар, 
дзе на любым канале расейскія 
перапевы, ці выйдзі на вуліцу – і 
працэс засваення пайшоў. А таму 
кожнае новае мерапрыемства, 
кожная новая песня ці нават 
адно слова на роднай мове – сён-
ня гэта подзвіг. 

Не ведаць роднай мовы, не 
цікавіцца, што на ёй было ство-
рана да нашага часу і ствара-
ецца ў нашы дні, чалавеку, які 
хоча назваць сябе інтэлігентам 
– недаравальна. Працэс развіцця 
беларускай мовы сёння ідзе 
вельмі імкліва. Распрацоўваецца 
вялізарны пласт новай лексікі, 
пераглядаюцца падыходы і 
адкідваюцца догмы савецкіх 
часоў. Сёння, як гэта ні пара-
даксальна, беларуская мова 
расквітае ў плане яе ўзбагачэння 
як спрадвечнымі, але пад ціскам 
“братняй” мовы забытымі словамі, 
так і наватворамі. А колькі вы-
датных твораў на роднай мове 
з’яўляецца сёння! Не заўважаць 
тое, адлучаць таленавітых дзяцей 
ад магчымасці стаць сапраўды 
адукаванымі – проста злачын-

на. У нашым грамадстве верхам 
адукаванасці чамусьці лічыцца 
валоданне замежнымі мовамі. 
Але, калі чалавек не валодае ў 
поўным аб’ёме сваёй роднай, 
прыходзіцца гаварыць не аб 
адукаванасці, а аб простым хам-
стве.  

Я раздзяляю думку многіх су-
часных навукоўцаў, што справа 
недалёкага ўжо часу, калі наша 
родная мова з Папялушкі перат-
ворыцца ў Прынцэсу. Сёння для 
гэтага не хапае толькі малень-
кага штуршка. Змена цэнтраль-
най улады прывядзе да надан-
ня беларускай мове сапраўды 
дзяржаўнага статусу. І некато-
рым будзе балюча і цяжка дага-
няць цягнік, які даўно адышоў ад 
станцыі. Бо вучыць мову ў сталым 
узросце – гэта зусім іншая спра-
ва, чым авалодаць ёю ў школе.

Мы кажам, што імкнёмся рабіць 
жыццё нашых дзяцей шчаслівым. 
Але ж адлучаючы іх ад роднай 
мовы, мы робім іх няшчаснымі 
на ўсё астатняе жыццё. Па майму 
глыбокаму перакананню, кож-
ны беларус у сваёй сям’і мусіць 
мовіць не па-кітайску ці па-руску, 
а на сваёй спрадвечнай мове, 
узгадаванай гэтай зямлёю. Калі 
ж нехта яе не разумее, і не хоча 
прыкласці намаганняў, каб яе 
засвоіць, калі ласка, пераходзьце 
на больш зразумелую мову. Але 
тое ў свеце ёсць выключэнне, але 
ніяк не правіла.

Абапірацца ў вучэбна-
выхаваўчым працэсе на адну 
расейскую мову – гэта ляцець на 
самалёце з адным крылом. Той 
палёт недалёкі і небяспечны.                

Г.Станкевіч.

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.	 Калі	 не	 жадаеце	
атрымліваць,	 то	 таксама	
патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	 чытачоў	 выдан-
ня.	 Дзеля	 размяшчэння	
абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	
вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	 права	 і	 пошуку	 бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запра-
шае	 да	 супрацоўніцтва	
неабыякавых	 грамадзян.	
Вашы	 навіны,	 паведамленні	
–	 нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Аб’явА

У сувязі з праблемай размяшчэння га-
зеты “Крывінка” на партале http://haradok.
belarda.org/  наша газета стала будзе раз-
мяшчацца на партале http://kamunikat.
org/ , дзе зацікаўленыя грамадзяне мо-
гуць яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага вы-
карыстання. 

ПАЛЁТ НА АДНЫМ КРЫЛЕ,

Чым бліжэй у рэспубліцы Беларусь да гадзіны 
“Х”– 19-га снежня, тым вышэйшы вал хвалы і 
самахвальства накатвае на галовы нашых су-
грамадзян. Складваецца ўражанне, што чала-
вечая цывілізацыя яшчэ не бачыла падобнага 
цуда, якое сёння створана ў рэспубліцы Бела-
русь. Малочныя рэкі, кісельныя берагі – усё як 
у казцы. Здаецца, што грамадзяне іншых краін 
павінны нам зайздросціць чорнай зайздрасцю. 
Але ў паўсядзённым жыцці мы чамусьці суты-
каемся з некаторымі іншымі рэчамі, і арэол 
усеагульнага шчасця і росквіту пачынае на ва-
чах згасаць. 

Вось напрыклад: калі мы так цудоўна жы-
вём, то што за фішка з’явілася ў нас - “платныя 
паслугі”? Прытым з давядзеннем плана, які, па 
выразу адной вядомай персоны, “кроў з носу” 
павінен быць выкананы. Школы, арганізацыі, 
установы культуры – усім жорстка прадпісана 
выканаць і перавыканаць даведзены райвы-

канкамам план, калі не жадаеце праблем. І 
працоўныя калектывы ламаюць галаву, як бы 
выціснуць максімум магчымага і немагчыма-
га, каб толькі не трапіць на плаху да старшыні 
райвыканкама. А той у сваю чаргу стараецца, 
каб не трапіць на разборку ў вобласць і г.д. 

Ніхто не аспрэчвае, што за якасныя і своеча-
совыя паслугі трэба плаціць. Мо ў гарадах, дзе 
камфартабельныя сучасныя спартовыя залі, 
утульныя садкі і басейны гэта і трэба рабіць. 
Але платныя паслугі ў сельскай мясцовасці – 
поўнае глупства і нават злачынства супраць 
людзей. Калі мы па інфармацыі нашых тэле-
бачання і дзяржаўных газет так шчасліва і за-
можна жывём, то чаму мы не можам абысціся 
без гэтых народных “падарункаў”? Калі справа 
пойдзе такімі тэмпамі далей, то хутка каля кож-
нага спартовага снараду нават на вуліцы будзе 
стаяць чыноўнік з чэкамі на карыстанне ім. 

Што ж, мы заплацім нашай “беднай” дзяржаве. 
Але вельмі хацелася б даведацца, ці заплаціў 
хоць разок за гульні ў лядовых палацах са сва-
ёй не самай худой кішэні Аляксандр Рыгоравіч? 
Я чамусьці ўпэўнены, што яго заняткі аплачва-
ем мы з Вамі, паважаныя суайчыннікі. 

Сёння сотні тысяч людзей (па афіцыйнай 
статыстыцы!) штодзённа п’юць гарэлку і 
з’яўляюцца алкаголікамі. У нашым грамадстве 
мы маем тысячы кінутых дзетак і паламаных 
лёсаў. Але ж мы маем і вельмі нізкі ўзровень 
арганізацыі вольнага часу. Трэба, вобразна ка-
жучы, ледзь не хлебам-соллю сустракаць кож-
нага чалавека ў спартовай залі ці бібліятэцы. 

Для гэтага патрэбны, мусіць, не вельмі вялікія 
грошы, а адносіны чыноўнікаў да простых гра-
мадзян павінны быць проста ўзорнымі. 

Я магу засведчыць, што галава мясцо-
вай адміністрацыі нашага раёна спадар 
Л.К.Пянькоўскі на шматлікіх нарадах дэман-
струе сваю зацікаўленасць у развіцці спорту, 
каб зберагчы здароўе людзей. Ён шчодра раз-
дае даручэнні, але вельмі хацелася б, каб ён сам 
са свайго шматмільённага ўтрымання заснаваў 
бы хоць адзін спартовы прыз у любым віду спор-
ту. Каб людзі, якія прытрымліваюцца здаровага 
ладу жыцця(іх у нас не так і шмат), атрымоўвалі 
дастойныя ўзнагароды (ці хоць нейкія?). Ды й 
на спаборніцтвах калі-небудзь хацелася б па-
бачыць галаву раённай адміністрацыі сярод 
нас, простых смертных.

Пакуль што словы і справы ў чарговы раз 
разыходзяцца, як на моры караблі. Але са-
мае страшнае з тымі так званымі “платнымі 
паслугамі”, што людзі ўсё больш і больш 
разумеюць усю двухсэнсоўнасць сітуацыі. 
Чамусьці ў “грамадстве ўсеагульнага росквіту” 
раптам стала немагчыма абысціся без нашых 
медзякоў. І загадчыкамі клубаў на вёсцы выку-
пляюцца ўсе білеты на дыскатэкі, і “скідваюцца” 
настаўнікі, каб не падвесці дырэктара школы... 
Вось так мы і жывём.

А вы, паважаныя жыхары Прыдзвінскага 
краю, рабіце вывады і проста вучыцеся думаць, 
каб адрозніць увесь фальш і паказуху афіцыёзу 
ад сапраўднага становішча спраў.

У.Антонаў. 

ГрАмАдСтвА пАКАзУхі

26-га	лістапада	–	80-годдзе	
Уладзіміра	Караткевіча

або	як	зрабіць	жыццё	дзяцей	шчаслівым

У цэнтры ўвАГі
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Афіцыйнае тэлебачанна і друк “разду-
ваюць” чарговае мерапрыемства, якое за-
думана для паказухі нашага “шчаслівага” 
жыцця. Вось і ў Бешанковічах у рамках 
адзінага дня інфармавання насельніцтва 
21-га кастрычніка ў ПМК-41 прыехалі ра-
ённыя чыноўнікі на чале з начальнікам 
аддзела па ідэалагічнай рабоце.

Я не прысутнічаў на тым мерапрыем-
стве. Але згодна “Зары” тут была дэталёва 
ахарактарызаваны “эканамічны патэн-
цыял і асноўныя накірункі і прыярытэ-
ты сацыяльна-эканамічнага развіцця 
рэгіёна”. 

Простыя ж людзі, якіх сабралі ў ак-
тавую залю, задалі прыезджым буд-
зённыя пытанні, якія “Крывінка” ўжо 
ўздымала паўгода таму, і якія так і ста-

яць не вырашанымі. Вось яны. Першае: 
калі завершыцца рамонт дома № 2 па 
вуліцы Пушкіна?  Другое: калі адраман-
туюць і пачысцяць(!!!) прыбіральню ў 
інтэрнаце? (Крута, ці не праўда?) Вось бы 
тыя пытанні вынесці на так называемы 
“народны сход”, які (цытую) “склікаецца ў 
мэтах рэалізацыі канстытуцыйнага права 
грамадзян удзельнічаць у абмеркаванні 
пытанняў дзяржаўнага і грамадскага 
жыцця”. 

А сапраўды, калі пачысцяць туалет? 
Да народнага сходу ці пасля яго? А мо 
народны сход арганізаваў бы “трудавы 
дэсант” і дапамог мясцовай уладзе, якая 
яўна не спраўляецца з ускладзенымі на 
яе функцыямі?

Л.паўлава.

САБЯРОМ НАРОДНЫ СхОД

Даведаўся пра тое, што ў кастрычніку 
школьнікі СШ №1 Бешанковіч наведалі 
радзіму Пушкіна, і шчыра пазайздросціў 
малым вандроўнікам. Адразу ўспомнілася 
сваё падарожжа ў Пушкінскія Горы ў 1999-м 
і незабыўныя ўражанні, прывезеныя адтуль. 
А яшчэ захацелася падзякаваць Наталлю 
Паўлаўну Міхайлоўскую за яе няўрымслівую 
вандроўніцкую натуру і за вялікую справу ў 
далучэнні дзяцей да вечнага. А яшчэ прапана-
ваць ёй і многім іншым педагогам колькі но-
вых ідэй. 

Неяк з даўніх часоў у нашым раёне павя-
лося, што мы вязём нашых дзетак толькі да 
расейскіх пісьменнікаў. Найчасцей да Пушкіна. 
Забываемся ці што на тое, што наша белару-
ская спадчына такая ж багатая. І дзеля таго, 
каб прабудзіць у дзетак пачуццё прыгожага, 
неабавязкова ехаць за трыдзевяць зямель у 
чужыя землі. 

Хто з нашых выхаванцаў наведаў музей 
У.Караткевіча ў Оршы? А гэта ж той класік, чые 
творы не патрабуюць нейкай рэкламы. І па-
ездка да яго роднага горада Оршы запатрабуе 
не болей дзвюх гадзін. Тут жа можна наведаць 
першую школу пісьменніка, і пакратаць рукамі 
яго лісты да родных і дарагіх людзей. Аршанскі 
музей Уладзіміра Караткевіча знаходзіцца ў бу-
дынку былой радзільні, чые сцены ўпершыню 
пачулі голас будучага класіка. А калі некаму 
падасца, што ўражанняў ад музея малавата, 
заедзьце ў Ляўкі, што літаральна ў трох кроках 
ад Оршы. І там вы адчуеце велічную постаць 
яшчэ аднаго класіка – Янкі Купалы, пабачыце 
яго славуты аўтамабіль, пачуеце шмат цікавых 
гісторый пра паэта і, зразумела, палюбуецеся 
непаўторнымі прыдняпроўскімі краявідамі. 

Калі ж маршрут на паўднёвы ўсход вам 
падасца непрыцягальным, адпраўцеся на 
паўночны захад. Роўна за сто кіляметраў 
ад Бешанковіч у суседнім з нашым раё-
не знаходзіцца маленькая вёсачка Бычкі – 
радзіма Васіля Быкава. Вы зможаце пабыць 
у хаце пісьменніка, дзе зараз размешчаны 
музей, убачыць на свае вочы мноства дэта-

лей інтэр’еру, пакратаць рукамі дрэвы, якія 
пасадзіў яго бацька, падыхаць паветрам сва-
боды. А калі захочаце, то на зваротным шляху, 
едучы праз вёску Ваўчо, наведайце родную 
сястру Васіля Быкава Валянціну Уладзіміраўну 
і пагаварыце з ёю. На гэтым жа шляху нельга 
абмінуць мемарыяльны комплекс “Прарыў” 
і музей партызанскай славы ў саміх Вушачах. 
Каму ж уражанняў падасца малавата – калі ла-
ска, старажытны Полацк ляжыць усяго ў ней-
кай паўсотні кіляметраў на поўнач.

Я толькі адным радком напомню пра 
менскія літаратурныя адрасы: навед-
ванне дамоў-музеяў Я.Купалы, Я.Коласа, 
М.Багдановіча магло б стаць мэтай асобнага 
падарожжа “Менск літаратурны”.  

Ну, а самым вялікім заўзятарам падарожжаў 
я б запрапанаваў наведаць Наваградак. Тут 
сярод мноства іншых вартых наведвання 
гістарычных славутасцей вы не прамінеце 
зайсці ў дом Адама Міцкевіча, дарэчы, блізкага 
сябра Пушкіна. Да апошніх часоў Міцкевіча 
лічылі толькі вялікім польскім пісьменнікам, 
нібыта забываючыся на тое, што ўся яго твор-
часць прысвечана роднай беларускай зямлі, 
а вобразы яго паэзіі ўзяты з Наваградчыны 
ды іншых непаўторных у сваёй красе нашых 
краявідаў. Наваградчына – радзіма славутага 
паэта. 

Паэзія Міцкевіча – для нас загадка, бо ў 
школе з ёю амаль не знаёмяць. А дарэмна. 
Бо па таленавітасці слаўны сын беларускага і 
польскага народаў ніколькі не саступае Аляк-
сандру Сяргеевічу. 

Сярод музейных экспанатаў тут ёсць 
не толькі асабістыя рэчы Міцкевіча і ста-
ражытная мэбля. Незабыўнае ўражанне на 
наведвальнікаў аказвае абраз Божай Маці 
Вастрабрамскай і цудоўны партрэт Тадэвуша 
Касцюшкі, знакамітага кіраўніка паўстання.

Буду вельмі рады, калі мае прапановы 
выклікаюць у кагосьці цікавасць, “прыму-
сяць” скрануцца з месца і наведаць славутыя 
мясціны.

Г.Станкевіч. 

У цэнтры ўвАГі

Вядомае народнае 
выслоўе, што “ламаць – не 
будаваць”, знайшло сваё 
сумнае пацверджанне ў 
Бешанковічах. У пачатку 
кастрычніка тут знявечылі 
дуб Напалеона. Знявечылі 
– значыць абрэзалі ягоную 
пышную крону, як тое бачна 
на фотаздымку. Маўляў, 
дуб пагражаў прыдушыць 
любога, хто наблізіцца да яго. 
А таму не знайшлося лепшага 
вырашэння праблемы, як 
спілаваць дрэва. 

Перадусім праспрабуем 
разабрацца ў легітымнасці 
дзеянняў улады. Тое, што 
ўсе паперы для знішчэння 
дрэва ў чыноўнікаў былі 
загадзя падрыхтаваны, 
сумневу не выклікае. Нават 
“пробны камень” быў 
кінуты, у выглядзе артыкула 
Ю.Дубро ў раёнцы. Але і 
пасля артыкула народ на 
“абарону” дуба не выйшаў, 
што яшчэ раз сведчыць пра 
нашу поўную абыякавасць 
да гісторыі. 

Кажуць, дуб можна было 
спілаваць, бо ніякі Напалеон 
пад ім і блізка не стаяў. Бо 
тое – проста прыгожая 
легенда. Ну дык вось, адной 
прыгожай легендай стала 
меней. Але ж французы 
ды іншыя грамадзяне-
іншаземцы, якія па планах 
нашых чыноўнікаў хутка  
мусяць валам паваліць да 
нас у госці, везучы цвёрдую 

валюту, не разбіраліся 
б асабліва, легенда тое 
ці праўда. Для горада, 
у якім застаецца два-
тры гістарычных месцы, 
страта Напалеонава дуба 
– трагедыя. У любым 
нармальным грамадстве 
тое б выклікала абурэнне 
і адстаўку мясцовай 
улады. У любым, але 
не ў беларускім часоў 
Лукашэнкі. Тут спілаваць 
дуб, які звязаны з імем 
чалавека, вядомага 
ці не кожнаму(!!!) 
чалавеку на зямлі, 
апроч хіба нейкіх 
бушменаў, – зусім 
простая справа. Ці 
не гэта найлепш 
х а р а к т а р ы з у е 
к у л ь т у р н а -
а д у к а ц ы й н ы 
ўзровень нашых 
чыноўнікаў? 

У Бешанковічах 
шмат аварыйных дрэў. І 
ніхто чамусьці іх пілаваць 
не спяшаецца. Наадварот, 
столькі трэба пабіць ногі, 
каб дапрасіцца да таго 
пілавання. Вось каля дома 
2 па Пушкіна таполя і 
сёння стаіць пахіленая на 
гандлярскія шапікі. А тут 
спяшаліся так, нібыта тое 
дрэва і праўда было гатова 
знішчыць паўшколы. 

Хацелася б спадзявацца, 
што нават пасля “абрэзкі” 
ўлада не пойдзе на працяг 

гісторыі ў выглядзе ліквідацыі 
дрэва пад корань. Нават 
абкарнаны дуб уяўляе сабой 
гітарычную каштоўнасць. 
Мне здаецца, што цяпер ён 
яшчэ шчыльней звязаны 
з Беларуссю. Нашу краіну 
цягам стагоддзяў таксама 
нявечылі і абразалі розныя 
“садоўнікі”, але Беларусь 
выстаяла. Несумненна, што 
і гэту ўладу яна перажыве. 
Толькі, ці выжыве дуб?

Г.Станкевіч.
На	здымках: Напалеонаў 

дуб да і пасля абрэзкі.    

Хтосьці з маіх знаёмых агучыў новую 
дырэктыву абласнога начальства:  у кож-
ным раёне мусіць быць басейн. 

І вось сяджу я на канікулах у роднай 
школе і гляджу, як з вадакачкі на зям-
лю ліецца вада. Тая, пра якую “Крывінка” 
пісала два месяцы таму ў артыкуле “Урок 
беражлівасці”. Падумалася: вось бы блізу 
яе выкапаць ямку – і басейн гатовы. І вада 
ў ім пастаянна абнаўлялася б. А зімой каля 
школы не прыйшлося б заліваць нікому 
непатрэбны каток. Ступіў тры крокі – і гу-
ляй у хакей. 

А калі разважаць па-сур’ёзнаму, дык 
басейн быў бы неабходны не толькі кож-
наму райцэнтру, але і кожнай школе і сад-
ку. Здаровых вучняў у нас засталіся адзінкі. 
Толькі нам ён пакуль што не па зубах. Да 
таго часу, пакуль намі будзе кіраваць гэта 
адміністрацыйна-камандная ўлада. Глед-
зечы на вадакачку, якая бесперапынна 
пампуе ваду – вылівае народныя грошы 
на зямлю, гэта разумееш лепш за ўсё. 

Існуючая ўлада не можа займацца 
дробязямі. Ёй давай толькі гіганцкія пра-
екты: калі нафту – то з другога канца све-
ту, з той жа Венесуэлы, бо расейская ўжо 
не па нутру, калі станцыю – то не менш за 
атамную, калі лядовы палац – то мінімум 
на 5 –10 000 чалавек. А паставіць зварот-
ны клапан на простую вадакачку – гэта 
вышэй яе сілаў. Пагадзіцеся, што пры та-
кой сістэме нельга стварыць нешта, што 
будзе канкурэнтназдольнае. І простым 
загадам гэту праблему не вырашыш. 

Дзе ж рашэнне? А ўсё там жа. Ніводзін 
гаспадар не дазволіць сабе пераліваць 
з пустога ў парожняе. Але існая ўлада 
не ставіць сабе за мэту выхаваць тако-
га гаспадара. Бальшыня з нас пачувае 

гаспадарамі, на жаль, не на працы, а зрэд-
ку толькі ў сваіх чатырох сценах. Гаспадар 
на працы ў нас адзін – начальнік. А таму 
надзея на тое, што пры гэтай уладзе не-
шта зменіцца – мінімальная. Такая ўлада 
сябе аджыла. І ні басейны, ні каткі, ні па-
лацы выратаваць яе не ў стане. Бо тая 
ўлада, пры якой помпы пампуюць ваду, 
якая выліваецца на зямлю, проста так, 
без мэты – тая ўлада павінна знікнуць, 
замяніцца на любую другую, але больш 
цывілізаваную.

Г.Станкевіч.
На	 здымку: колькі такіх вадакачак 

штогадзінна пампуюць на зямлю нашы 
грошы?

БЫў Я НА ВАЛЕЙБОЛЕ...
Спорт

НАПАЛЕОНАў ДУБ

ПАЕхАЦЬ ДА КЛАСІКА

У суботу 30-га 
кастрычніка праводзілася 
першынство раёна сярод 
мужчын. І хаця бальшыня 
арганізацый раёна сваіх ка-
манд не выставіла, усё ж сем 
каманд цягам амаль пяці 
гадзін змагаліся за перамо-
гу. 

У гульнях было ўсё: 
імклівыя атакі, прыгожая 
гульня лідэраў, радасць пе-
рамог. Не было толькі ад-
наго – балельшчыкаў. І іх не 
было толькі таму, што ў цэн-
тры горада няма месца, дзе 
б штодня рэклама спарто-
вых спаборніцтваў радава-

ла б вока мінакоў, агітавала, 
напамінала, запрашала на 
спартовыя святы.

З сумам прыходзіцца 
канстатаваць, што спорт і 
фізкультура пакуль што “не 
катыруюцца” ў нашых ра-
ённых босаў. Здаецца, і лён 
даўно прыбраны з палёў, і 
пасяўныя скончыліся, а часу 
на спорт у іх, як не было, так 
і няма. 

Як няма і выдумкі, твор-
чага падыходу да арганізацыі 
падобных спаборніцтваў у 
спартовага камітэту. Хаця яго 
кіраўнікоў зразумець можна: 
спаборніцтвы арганізаваны, 

што яшчэ? А яшчэ патрэб-
на прыцягнуць сюды як 
мага болей балельшчыкаў-
заўзятараў. А дзеля таго 
патрэбна рэклама, майстар-
клас па валейболе, патрэб-
ны музычныя нумары, шоў, 
віктарыны, песні. А то склад-
ваецца ўражанне, нібыта 
чэмпіянат праводзіўся ў 
прыфрантавым горадзе ў 
ваенны час. У абстаноўцы 
поўнай сакрэтнасці.

А напрыканцы хацелася 
б паспачуваць усім тым, хто 
не ведае радасці спартовых 
спаборніцтваў і перамог.

Г.Станкевіч. 

Летам – басейн, 
зімой – каток

Жыві яК ГАСпАдАр

КУЛьтУрнАя пАдзея

нАшА СпАдчынА
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БеЛОРУССКУЮ эКОНОМиКУ 
«РАЗОГРеЛи» ПОД ВыБОРы

Правительство все еще не теряет надежды 
выполнить высокие показатели, заложен-
ные на 2010 год. Последние данные о фи-
нансовых потоках в стране показывают, что 
для достижения этой политической задачи 
правительство стремится «разогревать» 
экономику. Главным образом, благодаря на-
селению. 

Рост розничного товарооборота за 
январь-сентябрь этого года составил 16,2%. 
это максимальное значение, начиная с 2008 
года. Фактически можно говорить о том, что 
показатель розничного товарооборота вер-
нулся на докризисный уровень.

Во многом рост розничного товарообо-
рота был обеспечен благодаря правитель-
ственным мерам, направленным на стиму-
лирование внутреннего спроса.

К числу таких мер можно отнести суще-
ственное повышение доходов населения. За 
январь-сентябрь средняя зарплата в Белару-
си выросла на треть (до 1,3 млн. рублей про-
тив 1 млн. рублей в начале года).

еще один фактор, повлиявший на рост по-
требительского спроса, — льготное креди-
тование.

По указу президента № 371 около 80% на-
селения получили возможность для приоб-
ретения отечественных товаров привлекать 
льготные банковские кредиты. Потребители 
такой возможностью воспользовались.

Задолженность населения перед банками 
по кредитам, привлеченным на потреби-
тельские нужды, выросла за этот год на 300 
млрд. рублей, достигнув к 1 октября рекорд-
ных 5,86 трлн. рублей.

Рост потребительского спроса рассматри-
вается в Беларуси как один из инструментов 
«разогрева» белорусской экономики. это 
позволяет стимулировать внутренний спрос 
и тем самым увеличивать объем реализации 
потребительских товаров.

Правда, у этого инструмента есть не толь-
ко плюсы, но и минусы. Министр экономики 
Беларуси Николай Снопков прогнозировал 
в июле этого года, что во втором полугодии 
страна может получить отрицательные по-
следствия, вызванные «разогревом» эконо-
мики.

«Дальнейший «разогрев» экономики, — 
говорил министр, — может привести к уси-
лению инфляционного давления, к росту де-
фицита текущего счета платежного баланса, 
негативно отразится на валютном рынке».

По итогам третьего квартала можно го-
ворить, что министр в своем прогнозе не 
ошибся. Стимулирование внутреннего спро-
са привело не только к росту потребления 
отечественной продукции, но и к увеличе-
нию продаж импортных товаров. А это, в 
свою очередь, усилило рост дефицита теку-
щего счета платежного баланса.

На примере непродовольственных то-
варов хорошо видно, что за последний год 
доля импорта возросла практически по всем 

позициям. Об этом видно из таблицы Белста-
та.

Мы видим, что стимулирование внутрен-
него потребительского спроса привело к 
росту спроса на импортные товары. То есть 
дало эффект противоположный тому, на ко-
торый рассчитывало правительство.

Наряду с льготным кредитованием бело-
русское правительство в этом году активно 
использует еще один важный инструмент, 
способствующий росту внутреннего спроса. 
Речь идет о жилищном кредитовании.

Как удалось выяснить Naviny.by, в этом 
году существенно вырос объем льготных 
кредитов, выданных банками населению 
под приобретение или строительство жи-
лья. если в начале этого года задолженность 
населения банкам по льготным жилищным 
кредитам составляла 7,8 трлн. рублей, то к 
1 октября увеличилась на 47,2% — до 11,5 
трлн. рублей.

Однако у стимулирования жилищного 
строительства, отмечает эксперт, есть одно 
«но» — финансовая сторона. Крайне со-
мнительно, что банкам может быть выгод-
но льготное финансирование жилищного 
строительства. Будь оно так — многие банки 
включились бы в жилищную программу. Од-
нако этого не происходит.

Основным кредитором жилья в Беларуси 
остается государственный «Беларусбанк». 
По последним данным, на его долю прихо-
дится более 92% средств, выданных банками 
населению на приобретение или строитель-
ство жилья. Другие банки в кредитовании 
жилья слабо представлены.

Так, на долю «Приорбанка» приходится 
всего 1,9% жилищных кредитов населению, 
на «БПС-Банк» — 1,5%, на «Белинвестбанк» 
— 1%, на остальные банки — всего 3,4%.

Таким образом, можно предположить, что 
льготное кредитование жилья — инстру-
мент скорее административный, появление 
которого вызвано не желанием банков, а 
стремлением государства стимулировать 
внутренний спрос.

По мнению эксперта, курс на «разогрев» 
экономики оказывает дополнительное 
давление на банковский сектор и создает 
инфляционное давление на экономику. «В 
2009 году такую политику можно было при-
ветствовать — перед страной стояла за-
дача выйти из рецессии. Однако сейчас це-
лесообразность такой политики вызывает 
все больше вопросов», — говорит Дмитрий 
Крук.

Понятно, что стимулирование внутренне-
го спроса в этом году связано в первую оче-
редь с политической задачей — достичь во 
чтобы то ни стало показателей социально-
экономического развития, запланированных 
на 2010-й. Однако пока темпы экономиче-
ского роста существенно отстают от планов: 
за январь-сентябрь темп роста ВВП составил 
6,6% (при прогнозе на год — 11-13%).

Масква	паспрабуе	зьмясьціць	Аляксандра	Лукашэнку	з	пасады	прэзыдэнта	на	працягу	паўтара	года,	цытуе	агенцтва	Bloomberg	інтэрвію	Аляк-
сандра	Мілінкевіча	бэрлінскай	газэце.	

Аляксандар мілінкевіч 
заявіў, што галоўная палітычная 
інтрыга ў краіне пачнецца пась-
ля прэзыдэнцкіх выбараў 19 
сьнежня, якія, на ягоную думку, 
безумоўна, выйграе Аляксандар 
Лукашэнка. Паводле Мілінкевіча, 
пасля выбараў Расея паспрабуе 
зьмясьціць Лукашэнку з пасады 
прэзыдэнта.

Мілінкевіч кажа, што Масква, 
у якой у апошні час сапсаваліся 
адносіны з кіраўніком Беларусі, 
падтрымлівае як мінімум аднаго з 
будучых удзельнікаў сьнежаньскіх 
выбараў: замест дрэнна кіраванага 
Лукашэнкі ёй патрэбен чалавек, 
які «цалкам аддасьць Беларусь пад 
кантроль Расеі» і «спыніць любое 

збліжэньне з эўропай». 
Пры гэтым Мілінкевіч 
не назваў нямецкім 
журналістам прозьвішча 
пракрамлёўскага прэтэн-
дэнта.

«Выбары – толькі пача-
так эпохі зьмен. Рашэньні 
будуць прымацца пась-
ля. Існуючы статус-кво ня 
можа захавацца», – цы-
туе Bloomberg інтэрвію 
Мілінкевіча адной з 
бэрлінскіх газэт.

Паводле яго, «у Расеі 
ёсьць шмат інструмэнтаў 
для таго, каб зьмясьціць Лука-
шэнку», і спробы Крамля могуць 
завяршыцца посьпехам на пра-

цягу паўтара года. Мілінкевіч 
лічыць, што Расея выкарыстае 
прэзыдэнцкія выбары для ўплыву 

на палітычную сітуацыю 
ў Беларусі. Спачат-
ку Масква, магчыма, 
адмовіцца прызнаць 
вынікі галасаваньня. Ад-
нак калі ў той жа самы 
час вынікі выбараў прыз-
наюць на Захадзе, то Ра-
сея апынецца «у глупым 
становішчы», упэўнены 
Мілінкевіч.

На думку Мілінкевіча, 
перад Лукашэнкам 
стаіць складаная ды-
лема: «або змагацца 
з Расеяй» за танныя 

энэргарэсурсы, «або пачаць 
маленькія крокі па лібэралізацыі 
сыстэмы ў спадзяваньні атрымаць 

эканамічную дапамогу з Захаду».
Паставіць на чале Беларусі 

ляяльнага сабе чалавека Крам-
лю трэба да выбараў 2012 году, 
удакладняе Ёрг Форбрыдж – 
кіранўнік праграм Цэнтральнай і 
Ўсходняй эзропы нямецкага ад-
дзяленьня Фонду Маршала.

«Крэмль, як ніколі раней, 
блізкі да таго, каб скончыць 
свой нешчасьлівы шлюб зь 
беларускім кіраўніком. Лукашэн-
ка высмоктвае расейскія рэсур-
сы, атрымлівае танныя нафту і 
газ, але не выконвае ні адно з 
палітычных патрабаваньняў Ма-
сквы. Ён стаў перашкодай для ра-
сейскага кіраўніцтва», – упэўнены 
палітолаг. 

міЛінКевіч ведАе, КАЛі КрэмЛь 
АдхіЛіць ЛУКАшэнКУ  

пАЛітыКА

Алесь михалевич 
Все-таки Марк Твен был гениальным 

писателем. его рассказ «Как меня выби-
рали в губернаторы» стоит сделать обя-
зательным к прочтению для каждого, кто 
выдвигается на выборы. Когда в процес-
се они, несомненно, узнают о себе много 
нового, то смогут смотреть на ситуацию с 
юмором.

Вот и меня в последнее время все чаще 
критикуют, навешивают ярлыки. Напри-
мер, за позицию по вопросам, связанным с 
возможностью изменения национальной 
символики, придания Белорусскому языку 
статуса единого государственного.

Но поскольку классика я читал, то к кри-
тике отношусь спокойно. и вместо оправ-
даний хочу поговорить о демократии, 
правовом государстве, принципе разде-
ления властей и правах человека. Считаю 
необходимым начать именно с понимания 
этих основ, с того фундамента, на кото-
ром должно стоять сильное государство.                                                                                                                               
Я уже говорил, что выдвигаюсь в прези-
денты для того, чтобы модернизировать 
Беларусь. В том числе модернизировать 
политически, поскольку считаю важным 
фактором экономического процветания 
соответствие нашей страны всем совре-
менным европейским стандартам. Для это-
го мы должны в первую очередь сами нау-
читься мыслить и действовать по-новому, в 
строгих рамках законности и демократии.                                                                                                                                      
              Ведь многие до сих пор считают, 
что все политики, которые борются за пре-
зидентский пост, обязаны круглосуточно 
говорить исключительно про зверства 
преступного режима. А получив власть 
начинать деятельность с перекраивания 
государства «под себя».

Но всем нам давно пора было осознать, 
что президент должен оставаться главой 
исполнительной ветви власти, а не под-
менять своими решениями власть законо-
дательную и судебную. и поскольку я это 
осознал, то стараюсь мыслить и действо-
вать соответствующе.

Бело-красно-белый флаг мне дорог. 
и, как будущий президент, могу гаранти-
ровать включение его в Государственный 
список историко-культурных ценностей 
Беларуси, куда, кстати, уже включен герб 
«Пагоня». Но не могу и не имею права во-
левым решением изменить действующую 
государственную символику, так как это 
идет вразрез с законом, с конституцией.

Невозможно назначить демократию 
указом президента. Неправильно навя-

зывать государству те символы или язык, 
которые больше нравятся действующему 
лидеру. экономике не скомандуешь: «рав-
нение на либерализацию, бегом марш!». 
Назначение человека виновным – вне 
правового поля.

Поэтому столь необходимо опираться 
на строгое соблюдение упомянутых выше 
базовых принципов. Только так мы сможем 
не на словах, а на деле модернизировать 
Беларусь. Я понимаю, что такой подход, 
скорее всего, приведет к дальнейшему на-
вешиванию на меня ярлыков. Но не боюсь 
этого. Мало того, надеюсь, что упомянутый 
в начале статьи классик не обидится, если 
я позаимствую у него состоящую из ярлы-
ков подпись:

«С совершенным почтением ваш, 
когда-то честный человек, а ныне: Гнус-
ный Клятвопреступник, Монтанский Вор, 
Осквернитель Гробниц, Белая Горячка, 
Грязный Плут и Подлый Шантажист... Алесь 
Михалевич».

Алесь Михалевич для «Белорусского 
Партизана».

Аб’ява
Каманда кандыдата запрашае да 

супрацоўніцтва неабыякавых грамадзян. Су-
вязь праз кантакты рэдакцыі выдання.

Каманда Аляксея Міхалевіча заклікае гра-
мадзян падтрымаць мадэрнізацыю краіны.

Счёт в ОАО «АСБ Беларусбанк»
Михалевич Алексей Анатольевич
ОАО «АСБ Беларусбанк», счёт: 01048489.
Отделение 225 филиал 529 «Белсвязь-

банк», код филиала: 720.
Webmoney
Кошелёк: B412474441803 (аттестат)
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пАдЛодКА «КУрСК» У беЛАрУСКім СтыЛі
Сведкі пра новых памер-

лых у выніку выбуху ў Пінску, 
што прыходзяць кожны 
дзень, агаляюць не толькі 
рэальны памер трагедыю, 
але і памер маральнай про-
рвы ў нашым грамадстве, і, 
на жаль, у нашай грамадзян-
скай супольнасці.

Нам усім хацелася, каб 
ахвяраў было меней — але 
іх стала болей.

У нас усіх былі іншыя 
справы, і мы спадзяваліся, 
што бядзе дадуць рады тыя, 
хто мусіць даваць рады ў гэ-
тых сітуацыях — але мы не 
ўзгадалі, у якой краіне мы 
жывём.

У Пінску, дзе я быў на гэ-
тых выходных, пануе атмас-
фера пакінутасці.  Людзі не 
вераць, што мы пра іх бяду 
ведаем нашмат больш, чым 
яны самі. Адчуванні, што 
кінуты сам-насам, ва ўсіх.

Усе цытуюць, колькі 
тэлеграмаў віншаванняў 

і спачуванняў даслаў за 
апошні дзень Лукашэнка 
(зводкі БТ успрымаюцца як 
суцэльны здзек) і ніхто не 
разумее, чаму беларускі 
лідэр не завітаў у Пінск 
падчас вандроўкі па Берас-
цейшчыне.

Да мясцовых уладаў 
пытанняў якраз менш, 
чым да іншых (не тое, што 
іх няма, але іх менш). Тыя 
пастараліся з кампенса-
цыяй (можна спрачацца 
пра яе памеры), банкі і 
сам «Пінскдрэў» згадзіліся 
пагасіць крэдыты тым, хто 
трапіў у бяду, у горадзе аб-
вешчана жалоба, правод-
зяцца дабрачынныя акцыі. 
Аднак відавочна, што на 
версе хутчэй зацікаўлены ў 
перадухіленні піяр-правалу 
падчас перадвыбарчай 
кампаніі.

Трагедыя ў Пінску — гэта 
тэст на сапраўднасць пэўных 
апазіцыйных ініцыятываў, 

якія расквітнелі падчас 
выбараў. Каб дапамагчы 
людзям, трэба рэальныя 
людзі ў канкрэтным мес-
цы, якія б маглі дапамагчы 
сабраць інфармацыю і да-
стукацца да людзей якім 
патрэбна дапамога і якія 
могуць нешта змяніць. 
У канкрэтных дзеянняў 
зусім іншая логіка, чым у 
віртуальнага піяр-праекту.

Што да абвінавачванняў-
то калі чалавек шчыра хоча 
дапамагчы людзям (а дзе-
ля гэтага яны збіраюцца ў 
прэзідэнты, здаецца) то вы-
бар паміж шанцам на дапа-
могу і піярам мусіць быць 
адназначным. Калі чалавек, 
які хоча ўскінуць на сябе 
адказнасць за ўсю дзяржа-
ву, адвернецца ад чужой 
бяды, толькі каб захаваць 
некалькі адсоткаў галасоў, 
то, даруйце, мне не патрэб-
ны такі прэзідэнт. Аднаго та-
кога, здаецца, ужо маю.

Аднак час не для 
ўзаемных папрокаў. 
Аблажаліся, не праявілі нар-
мальнага грамадзянскай, на-
ват чалавечай рэакцыі ўсе ці 
амаль усе — як на ўладным, 
так і на апазіцыйным флан-
гу.

Мы не ў стане змяніць 
Беларусь, калі мы не ў стане 
змяніць саміх сябе.

Па-першае, шмат хто з 
людзей гатовы дапамагчы, 
але не можа гэтага зрабіць 
з банальнай прычыны, што 
дапамагчы не тое што няма 
каму, а не праз каго. Патрэб-
ны нейкі пункт для збору і 
пераводу дапамогі, рахунак 
або іншы спосаб. Або запа-
трабаваць, каб такое зрабіла 
ўлада, або Чырвоны крыж, 
або збіраць самім.

Па-другое, пацярпелыя 
пры аварыі знаходзяцца ў 
жудасным стане. Траўмы і 
апёкі запатрабуюць доўгага 
лячэння і рэабілітацыі. Па-

трэбна прынамсі спраўдзіць, 
што ў Беларусі дастаткова 
тэхнічных магчымасцяў, 
лекаў і адмыслоўцаў, каб 
аказаць ім дапамогу. Адказу, 
ці дастаткова, у мяне пакуль 
няма, але прэса, няўрадавыя 
арганізацыі, мусяць гэта 
спраўдзіць. Шліце запыты, 
стаўце пытанні, патрабуйце 
адказу і, калі патрэбна да-
памога па гэтай лініі, трэба 
думаць далей, дзе яе шу-
каць. Прынамсі, не лішняе, 
каб запатрабаваць адпавед-
ных зменаў у рэспубліканскі 
бюджэт.

Па-трэцяе, пытанне 
працаўладкавання людзей, 
якія цяпер пазбавіліся пра-
цы.

 «Пінскдрэву», Пінску 
для гэтага запатрабуюц-
ца пэўныя інвестыцыі. 
Наколькі мне вядома, аб-
сталяванне на заводзе было 
застрахавана і сітуацыя 
шмат у чым папраўная, але 

людзям патрэбна праца, за-
робак, сродкі для існавання 
тут і цяпер. Для пачатку вар-
та было б запатрабаваць 
ад улады, каб змяніла сваю 
інвестыцыйную палітыку 
ў Берасцейскай вобласці 
і адмовілася б ад аднаго 
абрыдлага ўсім спартовага 
аб‘екта, каб адрадзіць вы-
творчасць на «Пінскдрэве».

Адкладзем у бок 
палітычныя калькуляцыі 
і ўстрымаемся ад узаем-
ных абвінавачванняў у 
тым, што нехта чагосьці не 
ў час зрабіў. І проста пач-
нем выпраўляць агульныя 
памылкі. Бо Пінск — гэта 
наш супольны «Курск», су-
польная «Катрына»,і вы-
брацца з маральнай ямы 
можна толькі разам і толькі 
адназначна расставіўшы 
прыярытэты. 

віталь Сіліцкі.

Накануне президентских выборов 
у официального белорусского лиде-
ра пытаются окончательно отобрать 
российский козырь. В один день 
Александр Лукашенко встретился с 
Геннадием Зюгановым, а Владимир 
Некляев, конкурент действующего 
руководителя Беларуси, презен-
товал свою внешнеполитическую 
доктрину с пророссийским лейтмо-
тивом. 

На фоне встречи с Зюгановым  
инициативу на российском направ-
лении пытаются перехватить неко-
торые из нынешних потенциальных 
кандидатов в президенты Беларуси. 
В какой-то мере эту карту разыгры-
вает Андрей Санников, но особенно 
четко позиционирует себя в этом 
плане Владимир Некляев. 

Презентуя 28 октября в Минске 
основы своей внешнеполитической 
стратегии, он пообещал в случае по-
беды подписать с Россией програм-
му ответственного соседства. и пер-
вый свой визит совершить именно 
«на восток» (надо думать, имелся в 
виду не Пекин). 

евросоюз был политкорректно 
упомянут на пресс-конференции в 
том смысле, что модернизацию без 
Запада не потянуть. А вообще, мол, 
еС нам в обозримой перспективе не 
светит. 

Зато лидер кампании «Говори 
правду!» обещает сохранить рос-
сийские военные объекты на бело-
русской земле. Он призвал также не 
демонизировать капитал, погляды-
вающий с востока на активы синео-
кой республики. «Российский капи-
тал должен скупать здесь то, что и 
так, по сути, зависит от России», — 
убежден Владимир Некляев. Напри-
мер, нефтепроводы, НПЗ. 

В общем, поэт со стажем и дебю-
тант в политике наговорил доста-
точно, чтобы получить по полной 
программе от старой гвардии из 
БНФ и всего проевропейского кры-
ла оппозиции. 

Но голосовать-то будет народ. 
Может, учитывая еще довольно вы-
сокий потенциал пророссийских 
настроений в массе электората, эта 
игра на поле действующего прези-
дента как раз и даст эффект? 

«Некляев пытается выйти за пре-
делы традиционного электората оп-
позиции и вклиниться в электорат 

Лукашенко», — отметил в интервью 
для Naviny.by эксперт аналитиче-
ского центра «Стратегия» (Минск) 
Валерий Карбалевич. 

По мнению политолога, это лег-
че было бы сделать, будь Некляев 
единым кандидатом. Тогда он почти 
автоматом стягивал бы на себя оп-
позиционный электорат. А так есть 
риск и этот слой потерять, и сторон-
ников Лукашенко в свою веру не об-
ратить. 

Не слишком велики и шансы по-
лучить мощную поддержку Москвы. 
«Кремль не хочет серьезно играть с 
белорусской оппозицией не столько 
даже из-за того, что она в основном 
прозападная, сколько из-за ее мар-
гинальности», — считает Валерий 
Карбалевич. По этой причине и к 
кандидатам с пророссийским кредо 
отношение у правящих кругов вос-
точной соседки сдержанное (что 
подтвердил и знаменитый брифинг 
Нарышкина). 

Действительно, скажем, на Украи-
не Янукович и Ющенко в пору со-
перничества были в одной весовой 
категории, к тому же там без дура-
ков считали голоса. и тогда у Мо-
сквы был резон ставить на того, кто 
казался своим. В сегодняшней же 
белорусской ситуации, подчерки-
вает Карбалевич, «когда Кремль ви-
дит, что выборов, по сути, нет, какой 
ему смысл серьезно ввязываться в 
игру?». 

Некляев в общих чертах «пообе-
щал быть лучшим интегратором, 
чем Лукашенко, влить новое вино в 
старые мехи, но не обозначил чет-
кую позицию по конкретным вопро-
сам взаимоотношений с Россией», 
подчеркнул в интервью для Naviny.
by политолог Алесь Логвинец. 

и в самом деле, вот Путин, напри-
мер, недавно вновь заявил об ин-
тересе Москвы перейти на единый 
рубль. Некляев за или против? Вот 
Лукашенко против, и в этом плане 
его поддерживают все незалежнікі. 
Потому что единый рубль — каюк 
независимости. 

и если Некляев против (плюс, 
скажем, против признания Абхазии 
и Южной Осетии — это тоже прин-
ципиальный тест), то у него в случае 
гипотетической победы будут ров-
но такие же трения с Москвой, как и 
у нынешнего главы Беларуси. 

Уж нынешний-то лидер еще как 
хотел с Россией дружить, ее рынок 
не потерять и все такое, что обещает 
Некляев. Но нашла коса на камень. 
и не только из-за особенностей на-
туры белорусского партнера, сколь-
ко в силу специфических черт рос-
сийской внешней политики. 

если уж самый пламенный прежде 
постсоветский интегратор стал все-
рьез отстраивать энергетические и 
прочие альтернативы, повез нефть 
танкерами из Латинской Америки, 
— значит, «предъявы» с востока ока-
зались неприемлемыми. Значит, там 
вырисовался реальный капкан. 

и где гарантия, что такой же кап-
кан на восточном направлении не 
ждет любого нового президента 
Беларуси, будь он трижды прогрес-
сивный, с чистейшими помыслами и 
все такое? 

Предлагаемая оппозиционным 
претендентом программа ответ-
ственного соседства с Россией — 
это, конечно, звучит красиво. Но для 
танго нужны двое. и вопрос в том, 
подчеркивают независимые бело-
русские эксперты, насколько готова 
соблюдать кодекс ответственного 
соседства большая страна с постим-
перским синдромом, «газовым ору-
жием» наготове, хищным альянсом 
олигархов и высшей власти — коро-
че, целым набором факторов, из-за 
которых Кремль на постсоветском 
пространстве напоминает слона в 
посудной лавке. 

Строить прожекты идиллическо-
го партнерства без учета специфи-
ки нынешней России — абсолютно 
несерьезно. «единственная каче-
ственная альтернатива нынешней 
политике белорусских верхов — ев-
ропейская альтернатива», — убеж-
ден Алесь Логвинец. Россия сама 
задыхается без модернизации, там 
— коррупция и гигантское расслое-
ние. 

Даже если взывать к «колбасным 
интересам» белорусского электора-
та, отмечает собеседник, то именно 
европейская интеграция открывает 
наиболее вероятный путь к богато-
му и справедливому обществу. По-
смотрите на восток и посмотрите на 
запад. и сделайте выводы. 

Александр КЛАСКовСКИЙ.  

НЕКЛЯЕВ ПРОБУЕТ ВЫТОЛКНУТЬ 
ЛУКАШЕНКО 
иЗ ПРОРОССиЙСКОЙ НиШи

прэс-канфэрэнцыяй у гатэлі 
«эўропа» завяршылі свой візыт у 
менск міністры замежных спраў 
нямеччыны і польшчы Гіда вэ-
стэрвэле і радаслаў Сікорскі. У 
сумеснай заяве яны заклікалі 
беларускія ўлады правесьці 
свабодныя, дэмакратычныя і 
транспарэнтныя выбары. 

Міністры паведамілі, што падчас 
сустрэчаў з кандыдатамі ў прэзы-
дэнты Беларусі і падчас перамоваў 
з Аляксандрам Лукашэнкам, 
заявілі, што Беларусь стаіць на 
раздарожжы. І адна з дарог вядзе 
да больш блізкага супрацоўніцтва 
з эўразьвязам. Аднак, паводле 
радаслава Сікорскага, гэта да-
рога прадугледжвае захаваньне 
правоў чалавека і, у прыватнасьці, 
меншасьцяў і свабодныя, дэмакра-
тычныя і транспарэнтныя выбары.

«Для нас вельмі важны ня 
вынік выбараў, але іх якасьць. 
Прадстаўнікі апазыцыі выказалі 
нам сваю занепакоенасьць, што 
апазыцыя ня мае шанцаў, каб 
трапіць у выбарчыя камісіі і ня 
мае дастатковага доступу да 
мэдыяў. Дэмакратычныя выбары 
— гэта ня толькі дакладаны падлік 
галасоў, але і дэмакратычнае ася-
родзьдзе цягам тыдняў, месяцаў 
напярэдадні выбараў. Мы ловім 
на слове прэзыдэнта Беларусі, што 
гэтыя выбары будуць іншымі, чым 
папярэднія. І калі выбары будуць 
дэмакратычнымі, то мы зробім усё 
магчымае ня толькі ў сваіх краінах, 
але 

 Дэмакратычныя выба-
ры — гэта ня толькі дакладаны 
падлік галасоў, але і дэмакратыч-
нае асяродзьдзе цягам тыдняў, 
месяцаў напярэдадні выбараў. і ў 
эўрапейскіх інстытуцыях, каб Бе-
ларусь магла мець карысьць ад 
значна больш блізкіх стасункаў з 
эўразьвязам». 

Міністры заявілі, што адра-
зу пасьля візыту вышлюць 
эўрапейскім калегам эўракамісіі 
супольную тэлеграму з пара-
дай накіраваць назіральнікаў і 
ўважліва назіраць за выбарамі ў 
Беларусі. 

Гідэ вэстэрвэле адзначыў, што 
правядзеньне свабодных і чэсных 
выбараў азначае магчымасьць 

свабодна і безь перашкодаў 
распаўсюджваць свае ідэі і мець 
доступ да мэдыяў, да выбарцаў сва-
ёй краіны. Ён адзначыў, што тэма 
свабодных і справядлівых выбараў 
застанецца пад увагай цягам 
бліжэйшых тыдняў. Спадар Вэстэр-
вэле сказаў, што пасьля размовы з 
апазыцыйнымі кандыдатамі яшчэ 
больш пераканаўся, што сумесны 
візыт у Беларусь быў правільным 
рашэньнем, і што ён адбыўся ў 
правільны момант. Маўляў, цяпер 
мы зводзім стрэлкі ў накірунку сва-
бодных і чэсных выбараў. 

«У палітыцы шмат залежыць 
ад правільнага выбару моманту. 
Цяпер мы бачым дыскусіі паміж 
Расеяй і Беларусьсю. У інтарэсах 
Беларусі будаваць больш трыва-
лы мост у эўропу. І вядома, на якіх 
апорах стаіць гэты мост — права-
вая дзяржава, дэмакратыя і правы 
чалавека». 

Калі выбары пройдуць свабод-
на і адкрыта, адзначыў Радаслаў 
Сікорскі, то Беларусь зможа 
разьлічваць на эўрапейскую да-
памогу ў памеры трох мільярдаў 
эўра.

Падводзячы вынікі візыту 
міністраў, кандыдат у прэзыдэнты 
Андрэй Саньнікаў адзначыў: добра, 
што яны сустрэліся з апазыцыяй, 
бо раней ня кожны раз уплывовыя 
эўрапейскія палітыкі падчас візыту 
ў Беларусь адважваліся сустракац-
ца з апазыцыйнымі палітыкамі:

«Гэта быў вельмі цікавы візыт, бо 
гэта былі дзьве краіны. Цікавасьці 
дадало і тое, што Сікорскі і Вэстэр-
вэле перад гэтым сустракаліся зь 
міністрам замежных спраў Расеі 
Лаўровым, і тэма Беларусі там 
узьнімалася. І гучалі амаль што 
аднолькавыя меркаваньні на-
конт сытуацыі. Гэта вельмі важ-
на. І тое, што яны падкрэсьлілі 
сваю прынцыповую пазыцыю па 
дэмакратычных стандартах, бо 
менавіта іх выкананьне будзе кры-
тэрам стасункаў зь Беларусьсю, 
і тое, што яны пацьвердзілі сваю 
зацікаўленасьць у тым, каб Бела-
русь узмацняла сувязі з эўропай. 
Не хапае сумленных і празрыстых 
выбараў. Гэта важна». 

Алесь дашчынскі. 

эўРОПА АЦэНЬВАЕ СУМЛЕННЫЯ 
ВЫБАРЫ ў БЕЛАРУСІ НА 
3 МІЛЬЯРДЫ эўРА


